
Zápis z Valné hromady Asociace strážců přírody ČR

konané dne 18.10.2024 od 19.30 hod na chatě Doubravka v CHKO Železné hory

Přítomní dle prezenční listiny.

Valnou hromadu řídil předseda ASP Borek Franěk 

Přítomní členové Výboru ASP: Pavel Nedvěd, Adam Diviš, Antonín Tůma

Přítomní členové revizní komise: Radovan Mezera, Ota Dračka

Byli přivítáni hosté ze spřátelené Asociácie strážcov chráněných území Slovenska. Vystoupil a o 
činnosti a problematice stráže přírody na Slovensku referoval Robert Javorský a Dušan Marko.

S informacemi z 10. světového kongresu IRF ve Francii https://www.internationalrangers.org/world-
ranger-congress/ vystoupil Adam Diviš. IRF WRC se za Česko a Asociaci strážců přírody ČR zúčastnili 
Adam Diviš z NP Šumava, Hana Dovrtělová z NP Podyjí a Jana Javorská z CHKO Beskydy.

Předseda přednesl zprávu o činnosti ASP ČR v roce 2024 (příloha): hlavní body:

 Proběhla 2 jednání Výboru na MŽP, z toho druhé s panem ministrem Hladíkem.
 Zorganizování celorepublikového Dne stráže přírody na Panské skále.
 Spoluorganizování celorepublikového setkání strážců přírody v Železných horách.
 Výbor zajistil účast vedení MŽP (náměstek ministra Ing. Levý) na celorepublikovém setkání 

strážců přírody v Železných horách.

Zpráva o hospodaření za rok 2024 bude zaslána členům po uzavření účetnictví.

Tonda Tůma referoval o stavu členské základny: aktuální počet členů je 78, v roce 2024 vystoupilo 9 
členů, pro dlouhodobé neplacení členských příspěvků a nekomunikaci je navrženo k vyloučení 6 
členů. 

Zpráva revizní komise bude zveřejněna po předložení zprávy o hospodaření.

Předseda přednesl plán činnosti na rok 2025: hlavní body:

 Uspořádat celorepublikový Den stráže přírody opět na Panské skále. Všechna VZCHÚ (v tom 
AOPK ČR a další organizace resortu MŽP) jsou zvána k účasti. Garant akce je Ota Dračka.

 Uspořádat celorepublikové setkání strážců přírody opět v říjnovém termínu ve spolupráci 
s některým VZCHÚ a s AOPK ČR. Garant akce je Tonda Tůma.

 Pokračovat v kontaktech a spolupráci s MŽP. Garantují Borek Franěk, Tonda Tůma.

Z diskuze:

1. Chybí nám člověk, který bude propagovat stráž přírody – PR manažer.
2. Potřebujeme obnovit propagaci ASP na webu a na FB. Hledáme osoby, které se tohoto úkolu 

ujmou. Péči o web nabídla Petra Dohnalová z Moravského krasu. Potřebujeme redaktora pro 
FB. Radovan Mezera vyzval všechny členy k zasílání příspěvků o své činnosti.

3. S MŽP je nutno domluvit zviditelnění stráže přírody na jejich webu a zorganizovávat 
vzdělávací školení pro všechny strážce ČR, nikoliv jen pro strážce z NP.

https://www.internationalrangers.org/world-ranger-congress/
https://www.internationalrangers.org/world-ranger-congress/


4. Příští rok budou volby do Výboru Asociace. Výbor vyzývá členy, aby se nabídli k práci ve 
Výboru pro další volební období. Výbor je třeba obměnit aktivními lidmi. Výbor předpokládá, 
že do voleb bude připravena konkrétní kandidátka lidí, kteří mají o práci pro ASP zájem (na 
místě se 2 členové již přihlásili). Výboru především chybí organizační osoba – 
tajemník/sekretář/jednatel.

5. Celorepublikové setkání strážců přírody zorganizujeme tam, kde o to konkrétní Správa 
VZCHÚ bude mít zájem a aktivně se zapojí. Pro rok 2026 se nabízí NP Podyjí v rámci výročí 
založení parku (Libor Cvak).

6. Letošní účast na republikovém setkání strážců přírody je historicky nejnižší: 52 účastníků, 
z toho 22 členů ASP ČR. Proč tak málo? Je třeba se zamyslet nad programem dalších setkání a 
zvýšit jejich atraktivitu. Na setkání byly ovšem tentokrát zastoupeny všechny 4 naše národní 
parky. Setkání zahájil náměstek ministra životního prostředí Ing. Eduard Levý – historicky 
nejvýše postavená osoba, která mezi strážce přírody na naše setkání kdy přišla (pan ministr 
Hladík se omluvil).

Zapsal: 18.10.2024 Tonda Tůma


